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COMMISSION RESUMES ON 15/3/1977 AT 10 A.M. AT PRETORIA.

AARON MONTOEDI MATLHARE (still under oath):

CROSS-EXAMINATION BY MR. BIZOS (Cont.): Yesterday whilst

you were i

/f’ﬁ;s Mandela outside, do you remember that? --- Yes, I passed
i \_/

Yes and Mrs Mandela informs me that you said to her:

ustody of a police officer you came near to

"Please give N'kele my fondest regards" is that correct? ——-
Well I did, that is correct I did ask her that.

Yes of course it is correct and N'kele is your wife? ---
That is right, yes.

Yes. ©Now that is even taking the circumstances that you
find yourself in now, a frieﬁdly act., Isn't it? -—--—- Well
she had provided us with lunch she bought lunch for us for all
of us.

Well that is an;even more friendly act but your act,
your act in saying: "Please give Ntkele my fondest regards”
wag a friendly act, wasn't it? --- It was, ag I sald I have
never hated Winnie Mandela.

Yes and you would have expected Mrs Mandela when she got

home to walk down to your home where your wife now is to carry

(10

(20

your message of your fondest regavrds, not so? --- Well, I thought

she would'see her on her way or perhaps yes, go'down...

Yes and this was something that you wanted her to do,
not so, otherwise you would not have asked her to do it. ——-
That was said in passing. |

Yes, well sometimes things that'are said or done in passing
represent one's innermost feelings, don't they? --- No reply.

Don't they? --- They do.

Yes, so that you didn't yesterday at lunch time, you
expected Mrs Mandela to go and visit your wife at home? Not so?

— 1/..
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—— T didn't expect her to visit my wife, T said should she
see her.

Oh, well. well, did you think that there was going to
be an accidental meeting, did you have any reason to believe
that there would be an accidental meeting?
CEAIRMAN: Well, if they live in the same street then..(both
gspeaking simultaneously). — As one wés passing to work,
when my wife is passing to work |
MR. BIZOS: TYes, in any event may I suggest to you, may 1 suggest
to you that your action yesterday, your action yesterday is (10
a clear indication that what you said to HlS Lordship when
Mrs Mandela was not here that this was a mischievous woman who
had made a lot of trouble, who had misled the young people,
who was busy caucu81ng w1th young students in order to m;slead
éhed, you couldn't have belleved all this when you spoke to her

atlunch:time yesterday° —— Well at that moment, T mean that

was a different situation from the situation in which we vere

yesterday here.

Weren't you afraid that she was going to go- to take the

opportunity of going to corrupt your wife? ——- Well, T (20
wasn't afraid of that.

Tou weren't afraid of that. Isn't the position, that whilst

1n detentlon and whilst you made this long statement running

1nto 96.0d4 paragraphs, you knew that the police were interested

s d ST

1n Mrs ‘Mandela., didntt.you? -—— 1 didn't know that.
You didn't know that? -=- No. » |
was it never indicated to'you that the police had an interest
in Mre Mandela? --- No police indicated that to me. '
At no stage? _—— At no stage. N
At no stage at all. Then..well, 1 haven't had the penefit (30

‘of seeing your whole gtatement and I don't want to burden either

the/..
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the record or my brief by having it but from the manner in
which you were led, it would appear that your allegations
against Mrs Mandela came very early on in your statement.
Paragraph 6, My Iearned Friend Dr. Yutar, page...(intervenes).
CHA IRMAN: Wwell, wasn't the matter being chronological as far
‘as was possible? ‘ |
MR. BIZOS: Well, except it could be but it would show an interest
in Mrs Mandela even though it was in chronological order.
CHAIRMAN: Yes, what I mean by that is that..is it necessarily
that he had gone out of his way? (10
MR. BIZOS: Well..
CHATRMAN: To bring her in at an early stage or was it...I don't
know, I haven't seen the document for obvious reasons;
MR. BIZOS: But I think there must be a fairly accurate reproduction
of it in the evidence. If Your Lordship looks at 4 719,_paragraph
€. 7You see presumably the first five paragraphs dealt with your
fersonal ﬁackgfbund and your personal parficulars, doctor? ——-
Yes. '
Yes, and how did you come to start your story with Mrs
Mandela in paragraph 6, how you came to meet Mrs Mandela? --—- (20
‘Well, I had to start my story from the beginning how I knew her
- and..(intervenes).
But now who told you to write about her? _— Well, I wasn't

coerced or told by anybody %o write, but I was..(intervenes)

\‘nwEigﬁfwaigress to much —~ I was..(intervenes).
CHATRMAN: No, that is the object of your question, isn't‘it?
Or he can think that to be the'quect df your question.
MR. BIZ0S: Yes, well pérhaps the witness is anticipating me,
My Lord. ' ‘
CHATRMAN: I'm sorry, I don't want to interfere with your.. (30

crogss—examination.

MR./..
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MR. BIZ0S: TYes.
(To witness): Now, nobody has suggested that you were

coerced in any wWay. But what I am asking you is: Why did

you think that you had %o deal with Mrs Mandela in a number

of paragraphs early on in your gtatement? ——-— yell, that is

the way I wrote oy statement how T knew her.

Why did you think that you had to deal with youf association
with Mrs Mandela in the early part of your statement? -—— NO
reply. »

Would you like to |y anything? -—— Well, I wanted to make (10
it as chronological as possible. |

As chronologlcal as poss1ble, but now you were detained
presumably because of your membershlp on the Black Pareﬁts'
A58001at10n, not so° P Well I..yes, 1 think so.

7 Jell, why did you think that you had been detained? -—-
well, 1 was to0ld by the of ficer that detained me, that they
are detaining me under Section 6 of the Terrorism Act.

. f
Well, there must have been a very early“iﬁﬂiéation'tb you

what it is that you had done wrong to lead this officer to

detain you under gection 6 of the Terrorism Act? -—-—- Well, later (2t
on I..on gathering my thoughts I thought perhaps it is because
I was a member of the BPA. ' _

Yes, of course. Now then: What did you think the fact that
you had been'a medical practitioner and_attending to Mrs Mandela
in 1968 and 1969 had to do with that? ——— VWell, I guppose
because she wasg one of the members, Executive members of the
BPA.

50 were others, SO were others, thefe was Dr Buthelezi
tHere was Dr Motlana, there was yourself, we don't have to run
through all the members. Why did you choose Mrs Mandela o start(30

your narrative with unless it was suggested to you in one way OT

another/..
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another that the police had an interest in Mrs Mandela? Or
information that you had in relation to Mrs Mandela? ——-
Well, I wouldn't say the police..the police didn't really tell
me..(intervenes).

Didn't tell you what? --- I mean I didn't write that
statement starting with Mrs Mandele according to the police
instructions.

No, the question was: why did you start your narrative
with Mrs Mandela in 1968 or 1969 when you wére detained in
19767 -—— Well, the answer I gave here is because she was . (1c
also one of the members of the BFA.

But now..for what purpose were you making that statement
why did you think you were making that statement? —- And I
had read in the paper in the early morning that she had also been
detained.

Yes. Why do you think that..why do you think you were

how we started knowing each other with Mrs Mandela.

But who told you that fhey were interested in your relation-
ship with Mrs Mandela, if anybody? -—— Nobody told me, I (20
don't remember anybody suggeéting anything to me about Mrs
Mandelsa.

Whét use did you think would have been made of ‘the statement
that yéu were wfiting out? —~- Well, I w0uldn'f comment on thaf.

Why not? Why don't you want to comment on your thoughts?
What use did you think was going to be made of your statément?
—— T didn't know what the police intended doing_with my
statement. ' |

what did you fhink they wanted this statement for, didn't
they tell you: That we waﬁt a gtatement about everything that (30

_ about
you know? --—- They told me that/ everything I know.

Bverything/..
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I
Everything that you kmow about what? === About the '%ﬁj
riots and how they started and about the BPA. 5
That is what the police told you. And that is what the
police asked you to write a statement about? --—- That is

right about the riots and..(intervenes)

And then youstarted your statement in paragraph 6 as to _{;g

how you met Mrs. Mandela in 1968/69 is that correct? =--- Yes.

In answer to & suggestion by the police that you should

deal with your knowledge of the riots, is that it? -—- No reply.

Is that it? -—- Well, I was doing it chronologically. (10 E

I was..that is gquite right.
Well, did the riots start in 1968/69? —--- No. But I was ﬁ%@

referring to the BPA and I was starting with the formation up

to the formation of BPA.

And what did you think that Joyce Sekhakane had to do with
the riots? —-—— Well that was just the mentioning of my knowledge

and association with Mrs Winnie Mandela.

G%? Weren't you told that you would be used as a witness? -——-

oo

No, I wasn't told that.

P
[ I o

Nere_you nexer..told..thad..gou wonld..give evyidence? -~—-—— No. (20

Never ever? —— T wasn't told that I would be used as

a witness. _
. CHATRMAN: That you would give evidence in..? Heré?

MR. BIZOS: Well, never ever in any court or any..(intérvenes).
——— Well, I was told I was to come and testify in front of
the Comm1ss10n.

When were you told that? —— ‘Well, I can't remember the
-date,'lt.is early last..the other month I think..

Was it before or after you made your statement? --- It was

i after I had made my gtatement. : (30
Right. Whilst your statement was being taken, what purpose
do/..
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do you think..did you think it was going..to be made use of it?

——— Well, 1 was told that T was detained and 1 might probably

be charged under that Act and 1 must..(intervenes).

Under what pct? ~—--— The perrorism Act.

For having done what? --- For naving been a member of \fﬁ
BPA and being regponsible for part of the‘incidents that occurred i
during the riots.

Now, the suggestion that was put to you that being an

executive member_of the BPA made you liable for prosecution under

the Terrorism Act is that correct? -~ No reply. (10

CHATRMAN: Well, is that 2 gquestion ypu are now putting to him.

MR. BIZOS: TYes.

L s

t he said.

'R, BIZOg: Is that correct? === That is what I was told DY

the police.
Yes. Now, didn't you when told that, £all into the trap

sy s S ST

that some weak men fall into of trying to find TTEeapegoats in

e R RS ot

JURSEEE

order to save your skin? -—— 1 wouldn't say S0.

i oo e o bR

e iR © S8y ToUDIA 3 you “inink that you'had peen guilty

e e et T sl TSRS e T 2 T i e e 8

of acts of terrorlsm9 —_— Well I dldn‘t thlnk I was. (20

Yes, of course not;. You con91dered that what you had done
in relation to the BPA was the duty of a leading citizen of
soweto., -~ That is correct.

Yes. vAnd you felt that this allegation that had been made
against you wags a false allegaﬁion? ——— Well, I felt it was

false.

I beg your pardon? —== That is quite right.

Iy

Quite right, yes. And were you in solitary confinement?

—— Ye Se
And did you write this statement whilsf jou were in (30

solitary confinement except on the occasions on which your

interrogators/..
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interrogators came to visit you? -—-- Well I wrote 1t..whllst : !

I was_ in solltary conflnement Pnd also when I was belng

|

|
1
i
|
i
{

interrogated

et e SRS

When you-were being interrogated. Now during the course
of your interrogation did the police show a particular interest
in Mrs Mandela and Dr Motlana? -—--- Well, I didn't notice that.
I beg your pardon? --- I didn't notice that.
You didn't notice that. Do you remember that when Dr

Motlana came to your surgery he had to stop your..the woman that

was helping you out, your domestic servant from giving you a (10 i
pethidine injection? --- No, that is incorreet. 2

Are you sure that it is incorrect? --- I am very definite j
about that.

Had you had any pethidine injections before your detention?

-~- No.

Are you sure? -—-- I am very sure about that.

Well, but we do know that you were taking other drugs and

you were drinking, correct? --- Well, that was confirmed

yesterday iﬁbfact.

Yes. Now perhaps you being a doctor can tell us how it (20

felt having been on drugs, drinking, all of a sudden being
removed from this and being in solitary confinement? --- Well,
if I may explain I hadn't been drinking for quite a long_time.
CHAIRMAN' Before your detention? -—-—- For over three years I

have not been drinklng. I started drinking..

No, I thlnk this questlon relates to your detention, shortly
after you had had ‘this drinking bout, am I correct?

MR. BIZOS: That is so.

(To witness) You see, you had been drinking and you were

{ taking drugs and you were then detained. Now..(intervenes). (30

CHAIRMAN. Well, perhaps you could just for my benefit: How

| i long/..
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T was asked about my relationship with Mrs Mandela. ‘ %%?

Yes. Was that before you started writing out your
statement? --- That was before and during.

Before and during. And when,.asg you were writing out
bit by bit, did not your interrogators interrogate you on it?
~—— On what?

On what you had written out? --- Well, the interrogation
came after my statement had been completed.

Yes.v And did they show particular interest in Mrs Mandela
and Dr Motlana at that stage? --- I wouldn't say so. (10
Were you asked questions about them at that stage after

you had wrltten out your statement? --- Well I was asked

e e A i 3 A R 8 7T

questions about Mrs Mandela.

Yes. Did you reallse that your 1nterrogators belleved that

At s i

the unfortunate events of the 16th of June were not spontaneous

events but that they were the work of ag1tators°

P

CHAIRMAN: Well I must now tell you that I have had numerous
questions put or I have put it to witnesses to what they mean
by spontaneous and I would prefer it if you could use another
word because the word spontaneous..(intervenes). ' (20
MR. BIZ0S: I1I'm sorry M'Tord, I didn't know. I didn't kmow of
this...(intervenes). v
CHAIRMAN: No, no, because the word "spontaneous' normally means
"gunplanned", something that happens unexpectedly.
MR. BIZOS: Yes, obviously the march was planned, yes I realise
the semantic difficulty. I am indebted to Your Lordship.
CHAIRMAN:  I'm sorry to interrupt you.
MR. BIZOS: No, I accept that My Lord.

(To‘wifness): Now, did it become apparent to you that your
interrogators believed that the events that commenced on the (30
16th of June, was the direct result of work of a small group of

agitators/..
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agitators? ——  Well, I would say it became apparent to me that
they thought that this was a planned thing.
planned by & small group of agitators. -7~ And students.
Yes, well..yes and students who were also the_agitators.
A small group of agitators. -~ Well, they didn't actually

mention the word "agitators" to me.

- That ig correct.

[ ot Binaii i

in respect of the students that..w1th respect that the gtudents
nad said that they wefe planning to sympathise with their
younger colleagues who Were affected by this, this is the high

school gtudents.

Did you agree w1th your 1nterrogators that the unfortunate

A

events of the l6th of June, were gaig}anned, - Yes, I did

a gr es R e

You did agree with them. Vas that your view vefore your
detention? -——— That was my view before the detention, pbecause
if I méy explain of the incident 1 saw at Naledil High School.

Was it your view that the unfortunate events of the 16th
of June wére caused by..were'preplanned and caused by the work
of a small group of agitators, Was that your view before your
detention?  -——— efore..(lntervenes)

CHAIRMAN: ‘Well, I_think "agitators" is a word that he objected

to.
MR. BIZOS: 7Yes, well by 2 small grouyp of planners, if you like.

in the papers that fhey were planning to do something.
Just try and come to terms with the question properly

please/..

for the. overall planning, pre plannlng of these events. correct?

Now did you agree with them? --— Well, 1 agreed with them

Yes. No, but you could gauge from thelr questions that this

was their bellef that there was & small group of people regponsible

(10

(20

———  Well, students mainly students that was..as I say it appeared

(30
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please. Was it your view before your detentlon that a.small

v AT E R 2T A
e i TR RS

@_-__Qg‘p__n'f' -nonn'la were roeﬂﬂ“ﬂsabé&afw&h&»pﬂﬁm ln,gﬁ??'jiled
to the events of the 16th of June? =-—- TYes,

Did you know who that small group of persons wag? ——-—
e

Well, I didn't know but I..from newspaper reports it was pur ported

to be students' movement.

. o 2 AT AR B iciisnis

h The student movement. So it was your view before your
detention that insofar as the preplanning of the events of the

16th was done by anyone, it was done by a group of students,

correct? —--- With the ass1stance of some other people. (

T S t

The assistance of some other people. Was that your vie
before your detention? --—-— That was my view in fact.
It was your view before your detention? --- That's
And which were the people that you believed to be
before your detention? --- Well, my view sir was

saw, when I went to work and during the afterng

always bgggw;gﬁthg\efternoon I saw stude hanging around
MrS Mandela s house> e -
W~W“"’ e é}/l‘

Did you belleve before your detention that Mrs Mandela had
lnfluenced these students in order to do the sort of thing (20 ;
that led to the events of the l6th9 —_— Not 1nfluenced but I

thought perhaps she gave them..the word I used »eoge“motivation. E

When did you use that. word ——— In my statement.

T am not talking about your statement, I am talking about
your view before your detention., ~—--- I never mentioned it to
anybody before my detention.

" You never mentioned it to anybody. No. Did you agree, did
you agree that if,.well, do you agree that if there ﬁas any
preplannlnc for the sort of confrontation that there was on the

16th, the people regponsible for such preplanning ghould have (30

been exposed? Correct? -—-—- Correct.

I£/..
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Now if you believed what you now say you believed before

the 16th did you do anything to expose the people regponsible

for this preplanning? - No, I didn't deem it my duty to
exposge them.

Tou d4id not deem it your duty, you, remember how you degcribed

yourself yesterday as & peaceloving, apolitical man, do you

remember that? --—— Yes.

Now, but you see€ it goes a 1ittle further, doesn't it?

That if you in fact believed thig before your detention, the

last thing in the world that you would have wanted to do 1is to (10

git on the same committee with the person that was SO responsibie

in your view. —=< Well, as I said in my statement..(intervenes).

Please may 1..I am sSOTTy to interrupt you. -——~ Yes.

1 am sarry to jnterrupt you. TIT¥ to give your evidence

without reference to your statement unless 1 ask you about it.

You know what I mean, but 1let us conbinue 1NOW, T don't want to..

——- Yes, Well, I meinly was in the BPA in fact I was 1o be in

the BPA for the gake of the planning of the mass funeral.

But now the planning of the mass funeral..
with anybody wouldn't necessarii%o

(intervenes). ——

And T thought that my association

affect my thoughts.

wasn't the planning of the mass funeral in itself a

politidal act? =--- Well, I wouldn't say it was a political
act. | |

Well, wasn't'it in order to show the collected grief of
the people? -—- Well, it..(infervenes).

Wasn't it to show a solidarity? -—- 1t was to help the

e

pereaved people.

By having a mass funeral? --- ToO help them bury those

children. (30

Yes. 1 am sorry that I became waylaid, I want the answer

to/..
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to the previoug question. Do you remember what it was?

Were you prepared to work on the same committee with a person

that you believed was responsible for the preplanning of these

Yes, I was prepared.

——— -

‘events?

—

Why? As T said for the sake of the people helping

in the funeral.

coming to terms with the question.  The

No, you are not

question is that you belleved that Mrs Mandela was respon81ble

preplannlng on the evidence that Vou saw some young

f r thls

people hanglng around her ‘house. If that was a bellef honestly

held how come a peacelov1 12, . apolltical man like you, agrees

t0 serve on themsame committee..as her?m.ﬂ;;;K”Wel;,“;mﬁg?eed

to serve on the same committee as her.

e
B
S R S T

why, 1f you belleved that she was responsible for this

e

well,

preplanning of the unfortunate events of the 16th?

my joining..I mean agreeing was in the helping of the people
with the burials.

Try and come %o terms Wwith the question.

CHATRMAN: I think the question was somewhat different, wasn't
ite

MR. BIZOS: Yes, do you want me %o repeat the question again?
—~—— Yes.

How come that a peaceloving, apolltle\} man like you, came
to serve voluntarlly on a body with a personﬁwhom you believed

to be responsible for the preplannlng of the unfortunate events

of the l6th-of June. P

\-«a.._,__‘_ e e R it =
CHATRMAN: I think that questlon he has answered in his way,
hasn't he? Hasn't he said that he was prepared %o work on that

committee because it was for the benefit of the bereaved people.

MR. BIZOS: TYes. M'Lord, that has been his answer but may 1

just take it further with..(intervenes).

CHAIRMAN/..

(10

(20

(30
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CHAIRMAN: Yes,

could take ﬁmﬂwr;

MR. BIZOS: But doctor,
with Mrs Mandela if your pelief was

that purpose,

for the preplanning. S

burial of the children.
Now..(intervenes).

event.

Now you Ssee,

enybody sbout this belief,

Mrs Mandela in any way untll you ca

R T
o IR gzt
s

cbrrect° —
; Yes, now you know 1if
b‘?elieved I am putting to you,

bompletely from Mrs

the first time whilst you we

questloned by interrogators?

no answer to that.

N

you?

Now,

— -

Yes.

Did you consider him as an upright, peaceloving man, a man

(O

1 think it is his
why should you be prepared to

if you are telling us the truth,
she also wanted to help

That were killed in the unfortunate:

you have already told us thatyou didn't tell

you didn't digsociate. yourself from

e e ot AT S T
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answer perhaps that you

wofk
that she was not there for
she was responsible;

in the

(10

B i NSNS TS R o

me to make your statement

Well that is quite rlght I dldn't tell anybody.
you pelieved what you nov say
you would have dissociated yourself

Mandela before your detention and not for

re in solitary confinement and

Have you any answer?

you knew Dr Manas Buthelez1,

that you could trust implicitly?

I beg your pardon?

Yes and no regervati

at all.

Yes and he was

Now,

you go to Dr Buthelezi and say now look,

‘there 1is caucusing goinp

if you had these feel

on,

I

ons about him whatsoever. -—-—- Not
your chairman., -——— Yes.
ings about this matter, why didn't

there are young people hanging

elaJs house--and.L.-plaee.a- wery--sinister inference

you

T have

the chairman, didn't (20

Well, I had great respect..

had areaf respect for him.

I have information that

(30 \&

on/..
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on this. I didn't deem it necessary to go to him and

——— e
.

tell him that.

Why not, did you reguire solitary confinement and the

presence of interrogators in order to say it? Well, not

necessarily.

Well, can you furnish any other explanation as to why you

didn't go to Dr Buthelezi and disclose this jnformation to him?

1 have got no other explanation.
The one occasion when there were young people in the

vicinity of Mrs Mandela's house was when theyv were supposed

That is correct.

to gather at your house, wasn't it?

Can you remember more Or less when that was?

on & Saturday before..(intervenes).

Before the 16th? Yes, before the 16th.

Before the 16th. And do you remember that Aubrey Mokoena

and you had arranged for these young people to come to

distribute pamphlets that you had prepared, correct?

ig correct.
And that you were not at home when they arrived,

the rebort that you received subsequently, correct? That

is correct.

And that the person that Mr Mokoena.describes as your

housekeeper is in fact your mother, ig it not? --- No, I had
my housekeeper.
" Your. housekeeper, VeIy well. Be that as it may. And did

the

of these young people at your home and chased them away?
' She telephoned me first at my surgery.

Yes? —-=-

And .told me that they were

themselves in the yard.’

apd? --- And I came, 1 drove down from my surgery

Yes,

and/..

That was

That

according to

person in control of the house take exception to the presence

making a nuisance of

(10

(20

(30
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and told them to move away and wait for Aubrey. In fact I
gaid they must wait for Aubrey at the church, rather than at
my house.

So you do you agree that these young people were chasged
away from you..oT were asked to leave your house?
CHAIRMAN: TYes, put I couldn't quite understand. Did you ask
them to leave, OT did she ask them to leave? -—- 1 asked them
to leave. I drove down and asked them to leave.

I don't know whether that was what you understood?
MR. BIZOS: TYes. 7 didn't understand it..I understood it the way(10 ”F

Your Lordship understood it but I dopn't think we should take up t

more time in relation to that detail. Aih

(To witness): Now, Aubrey Mokoena was close to you, wasn't
he? -—- Well, he was close to .me wife because they were in the

game..let us say Executive in the church.

In the church. Well, you know we don't all have to be

good friends of our wives' friends but was not Mokoena a good

friend of yours &8 well? -—-—— Well, he was & friend of the

family, yes.
Was Mokoena one of the persons that you asked to leave? (20

——— No, he wasn't there.

He was not there, they were waiting for Mokoema. =—=- That

is right.

So there wss this gathering, they went away from your house

and they gathered at Mrs Mandela's house? -——- well, I don't it
know wheré they went to because I just chased them away and..
You chased them away? —== 1 told them to leave and then

I drove off. 4
And did they come back later? --- No, they didn't..1

don't know because they didn't come pack later to my house, other-(3(

wise my maid would have phoned me.

Now/..
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Now I want you to please tell us: On how many occagions

do you say that you saw young people in The v101n1ty of
Mrs Manggi£’é house° —_— Well it is on several occasions.
How many occasién%; doctor9 - I wouldn‘t really
count but it is quite several..(intervenes).
How many more or less? -——-= I+ is about may be five
or six times or So.
Fine. Whén was the first time? -——- The first time was
before June the 16th.
when before June? --—— I would say roughly in the first (10
week of June or So.
~In the first week of June was the first time. Whom did you
see then? =--— Well, I didn't know these students. .

\ Right. How do you kxnow that they were students if you

didn't know them? -—-- Well, we had agreed with Aubrey that
as Aubrey had said that he would get students to distribute
these pamphlets and I xnew that they were students.

.Oh, I see. So you do agree that any young people that you
may seen at Mrs Mandela's house before June 16th were people
who were there in connection with Aubrey's business of (20
distributing‘pamphlets. -=— Not on all occasions.

Well, on how many of the occasions do you know that young
people were in that‘vicinity for the purpoSes of agsisting
Aubrey Mokoena to distrlbute pamphlets? ---— On one occasion.

On one occasion. Was this durlng the. day or during the
evening? - -—- It was during the day.

It was during the éay. Does Mrs Mandela work during the
day? --- Well I don't know whether she works on Saturday.

She is not at home. =--- On Saturdays I don't know.

No, we are not talking about Saturdays. Generally speaking(30

does Mrs Mandela work during the day? --- Yeg, she does work.
Yes/..
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Yes. ‘Was this a week day or a non-..or a weekend that

you saw her? --- A weekend.
what day, Saturday or Sunday? --- Saturday, Your z; »
Lordship. %é =
And were they there with Aubrey Mokoena? ——— . Aubrey ﬁ

Mokoena was not there when I chased them away.

Now, how old was this young person that stayed in Mrs

Mandela's house at that time, more OF less? -—— I would 3ay
I don't know, I would say she was 18 or soO.

18; Yes., Do you know whether she had any attractions (10
for young people of gimilar age? -——— Well, it is possible that
she had attractions for..(intervenes).

Yes. Now you told us about the one occasion on a saturday

when you saw students. When else did you see young people in

the vicinity of Mrs Mandela's house? -——— well, I saw them
regularly.
On how many other occasions? -—- On about five occasions

L.

R

I saw them and the last occas1on 1 saw themmaggmgﬁﬂ¥§gw§£h of
-fagast when i1 “Faet T gave one a 11ft. B T
o You are going a little too fast for mee, let us get before (20
the 16th of June. . You gave us one occasion before the 16th of
June. Give us another occa51on if you can prlor to the 16th of
June? --— Well, I cannot exactly say.
You cannot say. Right. ~Can you tell us what day of the

week it was? -—-- Well, it was during the week and..weekend

also.
Can you give us any detall whatsoever by which we can .
possibly identify the occasion when you saw young'people in the

vicinity of Mrs Mandela's house? -—— Well, I cannot.

You cannot. And is it possible that this sinister _ (30

jnference that you drew whilst in jetention that there was

caucusing/..
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caucusing at Mrs Mandela s house. was a mistake on your part as

sy A

N i e
a result of seelng people there once who were Mokoena s people
to distribute pamphlets and some other loose (inaudible) Possible?

——=—  Well, it is possible.
It is possible, yes. And_is it _possible that the interest

of your interrogators in Mrs. Mandela made you whilst in detention

for the first time place a 31nister connotation on what had been

comnletely innocent to you before your detent10n9 Possible,

doctor?‘M:—- Well I would say..(intervenes)

The question was rather long would you like me to simplify (1C

it? -~ It is possible. I understand your question.
possible. Yes.. And insofar as you suggested in your gtatement

the vicinity of Mrs Mandela s home prior to the l6th we have

——— PR

already shown that that was a completely wrong 1mpression because

rd 21963

| you didn't know Mashinini until much later, not so? R ”Well,
NS i

yes. .

Yes, of course. And insofar as you made an attempt in your

statement to connect Tgitsi Mashinini with Mrs Mandela prior to (2¢c

\ Do you understand the question and you say that it is i

that you saw Tsitsi Mashinini and the other student leaders in M‘

the 16th, that was wrong? Not so? ~-- No reply.

Not so? --- Well, there was a connection between them.

Well, how do you, know that Teitsi Mashinini was at the

e RS T O,

Mandela home before the l6th? —-— No reply.
’ You don't know, do you9 - No, I don't know.
Say it loudly please9 S I don't know.

e
Yes. Now then: You were ready to mention the meeting

of the Sth of August, 1is that correct? In relation to this.

—— I would say yes, sir.

You would say yes. --—- I was..l gave Tsitsi Mashinini a (30

1ift when he was coming out of Mrs Mandela's house.

When/..
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when was that? --- On the 5th of August.

On the Sth of August. --—- He was with another student.
When had you met him? When had you met Tsitsi Mashinini.
——— VWell, as I say I met him although not formally introduced

to him.

Wwhen? --—- During the formation of BPA on the..(intervenes).

But you didn't know that his name was Mashinini. When had
you met Maghinini for the first time, that this is Mashinini
and you knew him to be Mashinini? --- That was on the..after

the 16th.

(10

when did you meet him for the first time and when did you know

now that this is Teitsi Mashinini? --- When the..on the day of
the formation of BPA in Central Western Jabavu. '

The 21st of June? =--- I say on the 24th of..

On the 24th of June. --- TYes.

Well, don't let us quarrel about the date. You say on the
date of the formation. Was he introduced by name and did you
then become aware that this was Tsitsi Mashinini? --- Yes, he

was.}Aubrey Mokoena introduced.everybody that was present and

which organisation they represented.
Including Tsitsi Mashinini by name? --- No reply.
Including Tsitsi Mashinini by name? -—- Yes, he did

introduce everybody.

Have you forgotten the evidence that you gave yesterday?
-—— That he introducéd everybody Qho had..and what organisation
they had represented.

Have you forgotten the evidence that you gave yesterday?
AThat already in'August you had mistaken as another, you had
mistaken another bearded student for Tsitsi Mashinini, have you
forgotten that? --- That was on August the 4th, that's right.

I beg your pardon? --- That's right.

Yes/..

(20

(30
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Yes. And don't you remember that in that context
you said that you had not met Mashinini before and that is
why you had made that mistake in relation to the August meeting,
you recall, I don't want to go over it again because you know
we haven't..(intervenes). =--- I recall.
CHAIRMAN: ...But he hasn't saild now that he had me{ him, he said
Mokoena introduced everybody at the meeting.
MR. BIZOS: Do you say that Mashinini had been introduced? ---
Everybody was introduced.

That Mashinini had been introduced? --- He had been as (10
far as 1 remember.

Ag far ag you remember now.

CHATRMAN: And what do you mean by introduced. --- What I mean
by that is that this is so-and-so from such-and-such an organisation
thig is so~and-so from such-and-such an organisation, etc.

Is he 1ntrodu01ng the partlcular person t0 the meeting or
to another 1nd1v1dual? -=— To the meeting.

To the meeting. (Mr. Bizos and Chairman speaking simultane-
ously). And you say that he was mentioned by name at the formation
of BPA? --- TYes. ) (20

Well, you know if my mempry gerves me correctly, the
evidence of Dr Buthelezi is to the contrary effect that they only
feally became aware of the identity of the student leadership later
if that evidence is there,.do you say that:that evidence is
incorrect? --- Well, 1 would say I agree with that. Most of the
students we didn't know, until later. I would agree with that. |

well, if Dr Buthelezi's ev1dence is correct that the identity
of Mashinini became known only later as a_student leader and my
recollection of your evidence yesterday that you onlj became
aware of him much later and when explaining the mistake that (30
you made in August, then you must be wWrong now, --- Yes.

Do/ ..
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Do you accept that you are wrong? -—— TYes, I accept
that.

Yes. Yes, you say that you gave Mashinini a 1ift some time
in August° -— Yes.

Yes, and what passed between you and Mashinini? --- 1
beg your pardon?

what passed between you and Masghinini? --- It was

Mashinini, myself and another student and I was on my way to work.

Yes? --- And during the discussion they told me that
some policemen..securlty pollcemen s houses had been burned. . (10
Yes. And you gave an indication...and they made it quite

clear that they were the people responsible? " m== Well, I..they

didn't really give an indication that they were responsible. ?
You believed that? From what they told you. --- NO reply.
You believed that? -—— Well, I did believe that.

Yes, that they were involved. Yes. And did they tell you

where they wanted to go? --- They were going to the high school,

Morris Isaacson High School.
And did you take them? ~-— Yes.
‘And dld you know that Mashinini was in hiding from the poliégo

at that stage? --- I didn't know.

Well; on his own admission he had at least committed two
crimes of arson to you. — No reply.-

Did you understand my quesfion. If what you tell us .is
correct Mashinini had told you thét he was responsible for two

counts,.two crimes, arson., ‘The homes of security policemen.

Correct? --- He said the students burned the houses of the
police.

But under his dlrections your evidence before His Lordship
on the first occasion makes that clear? -—- That is quite | (30

right, Your Lordship.

Right/..
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Right. ©Now why didn't the peaceloving, and apolitical
man like yourself stop your car and tell him to get out?
Why were you prepared to transport arsonists and listen to
their tale? --- ©No reply.

Do you want me to repeat the question? ~—— Yes.

what is the matter, didn't you understand it?  Why would
a peaceloving and apolitical man like you. want to assist arsonists
by giving them lifts to where they wanted to go? --- Well I
was doing him a favour.

Why do arsonists favours? --- well, I just did it out of (10
goodwill to give them a 1ift.

Why show goodwill to arsonists? --- No'reply.

Why show goodwill to arsonists? --- Well, he was also
I mean..one of the student leaders who was also regularly present
in our meetings.

All the more reason that once you discovered that he was an
arsonist that you should have dissociated yourself from him

completely. And run to Dr Buthelezi and say that we have an

arsonist in our midst in this organisatidn. ——~ Well, I didn't
deem it necessary to do that. (20
Why not? ---— I just didn't think I should do that.

Well there are two p0881ble reasons because Mashinini

dldn't t°ll you so, or 1f he dld tell you so, that you felt

'that you were on the same s1de as he. ‘ And that you were only-

Egg”happy to show ‘him favours,.chooqe whiuh of the two you want.

—— I was not on his side.

You were nbt on his side. Then'why didn't YOu do the other
thing? --- Well, as I say I was-in a hurry to go to work that
morning.a _

All the more reason that you should not go out of your way (30

to give the 1ift to the place where they wanted to go. --- That

is/..
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is on my way to work where they were getting to.

No, but I thought that you told us that they asked you

to take them to a specific place? No, %o the High School

which is on my way to work.

Isn't the position this The thlrd alternative which

may be p0581ble that you actually fabrlcated thls blt of
ev1dence in order to show a connection between what you said

Mashininl told you and Mrs Mandela., -—— I didn't fabricate

ev1dence.

I didn't fabricate anything. (10

I beg your pardon?

Well, which of the three do you want us to accept, the

fabrication that you made common cause with Mashinini or that

he didn't tell you? --- No reply.

Take your choice, one of the three. Well, T still

ingist that he did tell me.

Then can you explain why you didn't dissociate yourself

from him and why you continued to meet with him on the BPA?

(Mr. Bizos continues).

Can you explain? Well, I cannot explain that.

THE COMMISSION ADJOURNS FOR TEA/THE COMMISSION RESUMES. (20

AARON MONTOEDI MATIHARE (still under oath):

CROSS-EXAMINATION BY MR. BIZOS:(Cont.): This conversation with

Mashinini and the other student and you about the burning of the
houses of the two security policemen,'did that come as a shock

Well, I had heard that there were

to you, to hear that?

houses burned already by that time. fhat was the previous day

when we had gone to Protea when Brigadier Le Roux %told us that
two of his men's houses were burned down.

. I see. So you had heard it from Brigadier le Roux beforehand.

Yes. (30

Yes.

And this was confirmed by Mashinini?

But/..

e,
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But this discussion with Mashinini was the first indication
that you had that students who purported to be leaders of the
students in Soweto were involved? —-—-— No, Your Lordship.
Erigadier le Roux indicated that it is the students that had

burned it.

Oh, so..(intervenes).

CHAIRMAN: when did he do that to you, on the..? --- On the
4th.
On the 4th? -—-- TYesg.
MR. BIZOS: Brigadier le Roux said that it was the students (10

and Mashinini confirmed that to you on the 5th, correct? —--
That's right.

Yes, and is that all the sources of information that you
had in relation to the burning of these houses? ——- Well, in
newspaper reports also.

Well nespaper reports, I dare say yes. Is that all? ---
That is all. | -

That is all, yes. And you know what Brigadier le Roux said
this was one thing. What may have been said in the newspapers
that is another but hearino from student leaders themselves that (20
they wvere respons1ble must have been qulte a shock to you on the

5th of August when you heard thls from Mashininl, not 907 ——=

o ey AN ST

Not so, because T had already heard that there were houses burned
Yes, but this is..(intervenes)., --- 1 wasn't shocked
because I had heard already.
You were not shocked, but this was the first time that
you heard it from the students themgelves, that they vere
‘responsible? ——— Correct, that is correct. |
That.is_correct. Now then, in view of the evidence that you
have now given, why were you untruthful to His Lordship on page (30
‘4 759, There you said the studeﬁt report was madelty Murphy
Morobe/..
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Morobe. Now there is quite a difference between Murphy Morobe
and Tsitsi Mashinini, isn’'t there? --- Right. Your Lordship
if I may explain. Murphy Morobe had said that on the 4th, on
the meeting of the 4th at Dr Manas Buthelezi's house. He mentioned
that. |
But now..(intervenes).
CHAIRMAN: Which particular portion of the..?
MR. BIZOS: Page...(intervenes).
" CHATRMAN: Yes, I have got the page 4 759.
MR. BIZOS: Bottom of the page, ﬁage 17, parégraph 80. Right at (10
the bottom of the page. And going on to the next..(intervenes).
CHAIRMAN: 4 7592 "17" is at the bottom of my page.

MR. BIZOS: ©No, 4 T59. Paragraph 80, page 17.

(To witness): ©Now, do you now remember fhatVI have mentioned
the name Murphy Morobe that on the last occasion you told His
Lordship that there was a report ébout this at a meeting on the
4th August, 4o you now recall that? --- Yes, Murphy Morobe did
mention that.

Now, ﬁow did you come to give evidence a short whiie ago
that you had heard from Brigadier le Roux and you had read it (20
in the newépapers and Mashinini had told you and that this was the
first time that you had heard it from a student? ;—— I heard it
from Brigadiér le Roux and I heard it from Murphy Morobe and I
heard it the following day from Tsitsi Mashinini who was one
of the student ieaders._

Now, why did you not remember the first time that you heard
it from a student leader? I asked you gpecifically whether it
was the first time that you had heard it from a student leader,
from Mashinini and you said yes. -—=-- By that time I hadn't
- known that..I mean the position that Murphy Morobe was holding. (30
Murphy Morobe was what? --- Was holding.

was/. .
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Was what? Which position was he holding.

No, no we are talking about your questions this morning..
the..(intervenes).

CHATRMAN: But he gave the evidence that Mashinini told it to
him immediately afterwards on page 4 761.

MR. BIZ0S: Yes, I am not quarrelling with that, I have got it

marked in fact.

CHATRMAN: Yes.
MR, BIZ0OS: What I am saying is that this morning he said that

the first time he heard it from any student was on the morning

of the 5th from Mashinini.

CHAIRMAN: That he had heard of the burning of the houses?
MR. BIZ0S: From a student. From a student.
CHAIRMAN: That he had heard it from a student? Yes, but he

clearly said, he clearly said that he..on page 4 759 that he
heard that Morobe said it at the meeting.

MR. BIZ0S: Yes. No M'Lord, Your Lordship what I am referring to
is that this morning or as soon as this session started, I

asked him: When did he hear it from..for the first time from
a student, and his answer was: From Mashinini on the morning
of the th on the car trip.

CHATRMAN: OH, that..{intervenes).

" MR. BIZ0S: I never suggested to him thaf he had not said +to
Your Lordship what appears 6n page 4 T59.

CHAIRMAN: No, I don't understand where the lie is now. You told
him he had given me a falsehood that is how you started off. |
 Where ig the specific falsehood?

‘MR. BIZ0S: His evidence was that the first time he heard it from

a student was from Mashinini.

CHAIRMAN: Well, would you really consider that..in the whole set~ (3

up, that this is a serious thing?
MR./..

(10 |

(20
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MR. BIZOS: Well, I don't know how serious it is. That was
a matter for argument but the witness did say that he did not
hear it from a student before he heard it from Mashinini on
the 5th. And I gave him Your Lordship will recall, at least
two or three opportunities as to_where'he heard it from before
he had heard it from Mashinini and he told us, although I gave
him three or four opportunitieé from the newspapers and from
Brigadier le Roux and then I put it specifically that he had not
heard it from any other student.
CHATRMAN: Yes. (10
MR. BIZOS: (To witness): Now, what you said to His Lordship
the last time at page 4 759 that Morobe made this report and that
there was a response to it both from Mrs Mandela and Dr Motlana
was that said at a meeting, that appears at the..in the middle
of 4 760. =--- TYes, that was said at the meeting.
At the meeting. And in Dr Buthelezl's presence? ——-—
ngl, he was present, yes. -
And he heard it? --— Well he heard it.
Yes, and what was his reaction? --- Well, I cannot say
what his reaction was I didn't quite..I wasn't looking, I mean (20
gspecifically for his reaction.
Well, do you say that ﬁr Buthelezi..you don't remember Dr
Buthelezi reacting in this? —=- No, I don't remémber the reaction.
How did you react? --- Well, I was in fact as 1 -said
we had heard it the earlier -part of the morning and it was not
a shock to me that time because we had heard it, our..(intervenes).
When had you heard it? When had you heard it? --- Fromv.
Brigadier le Roux in the morning. | |
Yes, now but what was your‘feaction,vwhat was your
réaction to what Mrs Mandela and Dr Motlana had to say about it? (30
—=- Well, I was quite surprised about that.

surprised/..
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— [ —

Surprised and shocked. what did you say? What did you
say? =--~- To whom?

To the meeting? --- I didn't say anything.

Well, did Dr Buthelezi, would not a natural reaction from
a man like Dr Buthelezi have been that: i cannot confer with
people who praise arsonists? Would't you have expected that
from Dr Buthelezi? ~-—- Well, I cannot speak for him.

Well, speak for yourself then, you as the peaceloving,

apolitical man, why did you continue sitting there with people

who praised these actions? —— 1In fact if I may explain. (10

I was on that particular day Dr Buthelezi had told me to discuss
my resignation.
Well, all the more reason why you should..once you were

going out this was a good reason as the apolitical, peaceloving

man to say: Well, this proves it. I was asked to resign, I
reéign willingly, happily. I will have nothing to do with the
whole lot of you. IWhy didn't you say that? -—- Well, I did
gpeak to Dr Buthelezi about my resignation then and..(intervenes).

No, I am not talking about your resignation you were in
ract asked to resign, we established that yesterday. -—-- 7Yes. (20
Iet us leave it out for the time being. Why didn't you

react to these statements that you say Dr Motlana and Mrs Mandela

made? --- Well, I just didn't react, I..(intervenes).

——— They were made, 1 am quite sure aboul that.

Well, let us test it. What was Dr Motlana's reaction to this
at this meeting? — I remember quite..Mrs Mandela's reaction..

No I asked you about Dr Motlana. You know I don't have to

- ask you the questions in the order in which the subject matter
appears in your statement. What did Dr'Motlana say about this? (30
——— Well the first..if I remember well He gaid the students
must /..

You did not react. - Yes. Posgibly because they were not made.
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must desist from going %o Mrs Mandela's house.

The students must desist..this was his response to the
report that the houses were burning? -—--— No that was his response
to the report that had been given that there were cars at Mrs
Mandela's house that time. .

What was Dr Motlana's résponse to the report that the two
policemen's houses had been burned? =--- Well, he didn't say
anything. There was a response from Mrs Mandela only.

There was no response at all from Dr Motlana in relation
to thig? =~-- Well, I can't remember him..I can remember him (10
saying anything about that.

CHAIRMAN  Had he..was he present when Brigadier le Roux had
told you about his view? --— Yes he wasg,.we were all present.
MR. BIZOS: What was Dr Motlana's resgponse if any to the report
of the burning of the houses..(intervenes).

CHAIRMAN: Well, he has answered it that he had no response.
MR. BIZOS: No response at all? ~=-— I cannot remember his
response then.

You can't remember his response. Yes, and Mrs Mandela's
regponse? -—- Hers was that they flxed up the people, especiall&zo
the Sergeant Magoro who héd given evidence against her.

T And she pralsed thls act is it? —---— Yes.

Did anybody question the student as to wh“ther he knew who
had done this? -—- Nobody did. |

Why didn't you? -——-= well, I didn't find it necessary 1o
ask the student...(intervenes).

Why not? —_— Weil, 1 just didn't ask them. And that is all.

Now, is that all that was said in relation to the damage
of property at that-meeting? -—~ Well, there was also something
said that the students are doing good by burning White property. (30
The White man's property.

Who/..
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Who said that? --- Mrs Mandela said that.
In Dr Buthelezi's presenceO “—~~ In all our presence.

In all your presence.” And what was fhe response to that?

— There was no response.

Well..(intervenes). ~—— She was just uttering her view
I think.

T beg your pardon? —-- She was praising the students
N B e ot

Yes, well she praised the students for burnlng down the
house of the person that you say -gave evidence against her, yes (10

—— That'e right.

Yes, what else was said? --- ©No reply..
What else was said, if anything? --- Well I cannot
remember. After that the students gave their grievances, Mur phy

Morobe acting as the spokesman, gave the grievances to the

chairman.
And after that? --- And then after that..
After he gave the..yes, what happened? --- That was dictated

and taken down.

Yes, right the grievances were given, yes and what (20
haopened after that? --- After that the meeting dissolved and
we went out and Mrs Mindela outside bad a what I would call a

caucus, with some of ‘the. students.

A caucus, were you present? ——-— No, I wasn't present.
Did you hear what happened? --- I didn't hear what they
were saying.

Do you'know what happened at this caucus meeting as you

call it? --- I don't know what happened there.
Did you ever find out what might have happened at this

caucus meeting? --- No, Your Lordship. (30
Now in view of those answers how did you come to tell His

b Lordship/..
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)

and private propervy. LIhen somebody must have ssked you how

cting with the students,

LSV IR O

&)

did you discover this.

stucents, wends out ond flocked sround ner and they

witln o,

Sair A4 e ool thils meobiv that, cccording vo him

she had said thint ciet she had saild they
nust do all ¥thia. Lt he nust then have

discovered 15 wici Lo oo is corroct, that he must vhen have
discovered. This suatcment comes Lefore, bHut otviously (20)
refers to whot nnppencd eofter the meeting, that they caucussed
together. |

IR -BIL05: Tes.

CIATIRMAIT: ITow, he does not s2y whatb $hey caucussed together
and he does not say thoet Uhot led him Yo think this, hecuuse
obviously he muct have bhought it, if his evidence is correct’,
by what happened at the moetinﬁ itgelfl.

MR BIZOS: ‘hat he says is this .. (intervenes).

CHAIRMIAN:  Yhere are you reading from?

MR BIzO5: iape Joomno, dinme AL ouring the cource of (50)

ahudent 1leoodcers, I

the evenine oftcor the nmeoling with

Hicovered /oL
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discovered that Winnie Mandela was encouraging .. (intervenes)
CHATRMAN: It is such a small point.
MR BIZOS: Well, again a matter for argument. Well, you are
recorded as having said: During the course of the evening
after the meeting - you see€, what you are saying here is not
that you were led to the conclusion that she éncouraged the
burning of property. What you:are saying is that you made
a discovery after the meeting. Is that what you intended to
say? -- Well, after and auring the meeting.

well, why did you say after the meeting? —- Well, (10)
T said that because of this caucussing around there after
the meeting.

Wo, but you know, even that does not make sense because
what you had put into lNrs Mandela's mouth up to then was a
personal gratificafion of the burning of the house of the man
that had given evidence. She had not made any general state-

ment that goverament property and private property, according

to you. Have you any explanation? -- vell, she did say that.
said what? —— That the students are doing well by burning
government property. (20)

She said th at; it is not a discovery that you made
after the meeting. —- She did say that qnd I dlscovered after
the meeting also that in fact that she was encouraging them.

well, I thouvht that you told us that you did wuot know
what happened at the discussion. Anyway, we leave 1t at that.
- I do not want to take up the question of the - just one thing.
Was there a meeting of the. BPA where the cars of the people-'
of BPA were damaged? -— I cannot remember.

You cannot remember that. Don't you remember that the
windscreen of one car had peen removed and documents (30)
belonging to BPA had been taken out? —- T do not remember that.

Can/...
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Can you remember anything that Dr Motlana said at this
meeting on - where Morobe had reported the burning of the two
houses, can you remember anything that Ir Motlaha said?
CHATRMAN: Concerning the burning of the houses?
MR BIZ0S: Mo, anything. Can you remember Dr Motlana saying
anything? —- Yes, T remember.
| Yes, what did he say? —--— After we had had a report from
one of the students that there were cars parked at Mrs
Mandela's house and Mrs Mandela went out with the student, é
drove out and found out that - came back and told us that (10)
it was Security Police cars.
Yes? Is that what Dr Motlana said? —- And Dr Motlana H
remarked that th@ students‘ahould desist from golng to Mrs |

Mandela s house.

AT

Is that all that Dr Motlana said? —- And if they know
that. they are wanted by the police they must stay away from
their homes, get hiding-places.

Yes, anything else? -- Or if possible, skip tha country.

Anything else? —- That is all.

That is all you remember. And what was the reaction (20)
to that? —— Of whom?

What was the reaction of the ofher people when Dr Motlana
said,that?‘——.well, T did not notice any reaction of the other
people..

‘Did Dr Wotlana suggest that people should leave lawfully

or unlawfully? -— Well, by sklpplng the country, I take that

to mean unlawfully.

Yes, sG what was the reaction of Dr Buthelezi to this?

—— I did not notice his reaction.

He did nmot comment at all? —- No, I do not remember  (30)

him commenting.

f‘.ﬂd/. . a
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And what was your reaction? -~ Well, I was not quite

pleased about the whole thing. But I agreed with him on the

~point that students should not hang around Mrs Mandela's

-;g/fp\ e b A

; H
t i
1

vwhﬁéil, in fairness to you, you'did mention in your previous
hearing about the going out of the country and not to be
arrested by the police, but I can find no record about students
keeping away from Mrs Mandela's house. Are you sure that
that was said? -- That was said, I am quite sure.

I am going to suggest to you that neither Mrs (10)
Mandela nor Dr Motlana said the things that you attribute to
them at this meeting} Did it happen that people's telephones
are out of order in Soweto like everywhere else? —- It does
happen.

Why did you find it necessary to introduce Mr Horak,
what happened in 1968 and to your evidence as to what His
Lordship is inquiring into? —- Well, I was correlating that
to the fact that Mrs Mandels wanted — had an appointment with
somebody else to use my — I mean somebody else had made an
appointment to telephone Mrs Mandela at my house. (20)

Is_theré anything wrong with that? -- Well, she had her
own telephone. '

Sometimes out of order. —— My wife - if T may explain. -
here, according to my wife, she phoned, she was quite suspicilous
she-phoned the telephone exchange and found out whether Mrs
Mandela's telephdne wasg working. ‘

Did you think that this was siniéter at that time? --
Well, I thought at that time the first time I did not'think
it was sinister, but the second time I thought it was sinister.

Did you raise it with Mrs lMandela at the time? -- (30)

T did not.
You/...
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You only saw the sinister aspects of it whilst you
were in detention. Ts that correct? —— That is not correct.
T discussed it with my wife about that before I was detained.

You say that Tsietsi Mashinini appealed to the children
to return to school. Is that correct? Did that happen in
your presence? —-— Tt was on the meeting of the 1lst August.

And do you still agree that this is the first time that
Tsietsi Mashinini reaily emerged by name and as a student
leader to you and to BPA? —- Well, I still say that.

I beg your pardon? —- I still agree to that. (10)

CHATRMAN: -Now tell me about the meeting ~ there was a meeting

on the 1lst, you say, on the 1lst August. —- Yes.

Then there was one on the 4th. —- And there was one 0I
the 4th.

The one on the 1lst was on the Sunday. —-- It was on the

Sunday at the church, the Roman Catholic Church.
"~ The one on the 4th was after the march and the incident
at Canada Junction. -- Yes.

The meeting was then at? —- Dr lanas Buthelezi's house.

And it was at that meeting that all these things were (20)
said about students should not go to Mrs Mandela's house? --
That is correct.

It.wquld appear from your evidence as if Mashinini did not
listen to the advice that he ﬁas given because you found him,
you say, the next day ... —— That is right, but he was not at
that meeting on the 4th. _

He was not at the méeting of the 4th? —-- No.

Did you see him at all on the 4th? —— We went around, in
fact we drove togéther with Dr Motlana we drove with another
student and looked around for Tsietsi Mashinini, we went (30)
to his house and looked.for him, but we could not find him

anywhere/...
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anywhere.

Did you see him at Canada Junction? —- No, we did not see
him at Canada either.

You then did see him again on the morning of the 5th. --
On the morning of the 5th.

MR BIZ0OS: Weren't attempts being made by your agsociation at
this time to get the ‘students back to school and to diffuse

the situation that had come to pass? ;— Attempts were made and
on the meeting of the lst at the Roman Catholic Church, Dr
Manas Buthelezi appealed himselt personally to the students (10)
to go back to classes.

Perhaps I did not put it correctly. That your association
at the beginning of pugust was making carnest efforts to get
the students back to school. —- Yes. .

Did Tsietsi Mashinini make a call for the students to
return to school? -- He did, at that meeting.

CHAIRMAN: The meeting of the 1lst? -- Of the 1st.

MR BIZOS: Did you believe it as an honest attempt on his part
or did you think that he was really - or did you say there that
he had an ulterior motive for doing it? For making this (20)
call? —— Well, he said, if T remember correctly, that if they
are at thc school grounds, they will be together as a group

and there will not be any pollce 1nterference, rather than
them being scattered around outside in the streets. |

What did_he mean by that? VWhat did you understand by
that? —— That the police will not go in to them and arrest them.

So he thoughf it was a good idea becausé it was immunity
from arrest. Is that what you ére saying? -- That they could
plan their further actions. 4Any planning fhey could do it
when they are together at one place. (30)

Plan what? -— If there had to be any planning, they could

G0/ weo
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do it being together at one place.
WVhat sort of planning? -- Vell, T do not know.
What did you understand? -—- Well, about further marches

perhaps I thought.

S0 at a mbetlnrr of your ¢ sooc1atlon which was trying to

get the chlldren boCK tovgchool T51etgl Nashlnlnl said~that
he wanted the chlldren back for his own ourposes, namely to be

able to organlse them oetLer L rch v——;Not o march, but I

say probably to march buu he 1d they can organise themselves.

That is what you understood at the time. -- Yes. (10)

Did Dr Buthelezi, you, Mrs landela, Dr Motlana or anybody
else, say: hey, Tsietsi, we have an interest in getting the
children back to school so that they can learn, not for the
purposes of org anising further marches. Did anybody say that?
- No.

Yell, why didn't you say it? —— Yell, I just did not say

it, I did not find it necessary.

Why not? —- I did not find it necessary to.
Why not? -- Because it was their own affairs, their own
student affairs, I did not want to interfere in their (20)

student affairs.
CHATRMAN: I am a bit confused now. Tell me, did he say at
the meeting of the lst that he wanted them together so as to
be able to talk to them or what did he say? —-- He said he-
wanted them to go back to classes because if they are one at
the same class they can be able to plan together rather than
being scattered around in the streets.
MR BIZOSE That was a clear indication that his purpose was-
not for the students to return to learn, his purpose was in'
order that they should plan together. (30)
CHAIRMAN: It may not be his first and paramount purpose.
PR/ .-
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MR BIZOS: Yes, that his real purpose was that he really
wanted a platform, so to speal.

CHATRMAN : No, I think he wanted the children together.

MR BIZOS: Together for the purpose of talking to them, for
the purpose of planning. Correct? -—- Yell, yes, he said -
yes, thaf is correct. 4

Well, I am going to suggest to you that your evidence in
that respect is wrong. -- T do not think it is wrong. That
is actually what happened.

ictually what happened. The Afrikaans issue that (10)
you have spoken about? did you consider that of any importance
as a cause for these marches and a cause for the dissatis-
faction? -~ It was one of the causes.

An important cause? -- YWell, it was - I would say it was
important in that it affected some students and the senior
students were showing their sympathy so to say.

Did you comsider it one of the iﬁpofféht cauges? —-- It
was one of the important causes.

ot a minor cause? MNot something that was engineered?
Not something that was just seized on as an excuse? (20)
—— Well, T Qould say it was a cause but I would not say it was
a major cause, it was one of the cauées. T would not Just say
it was a major‘cause of the problem. |

What would you say was the major cause? —- Well, the
students had their griévances which they did put forward to us.

Would you say that they were genuine grievances? —~- Well,
I would say they were éenuine grievances. |

You say that they'were geﬁuine grievances., And was the
Afrikaans issue one of the major grievances that the students
had? —- It was not one of the major, it was one of their (30)
grievances, but not one of the major gTrievances.

‘v.’vlhen/. .=
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When were you being truthful? When you were giving
interviews to the newspapers that we proved yesterday or now?
CHAIRMAN = The Afrlkaans posltlon changed durlng the first
few weeks and the part1ﬂular issue of e (1ntervenes)

MR BIZOS: I am talklng pre -loth.

CHATIRMAN : Pre lEth?

MR BIZOS: Yes, I must male 1t clear. Pre-16th was the
Afrlkaans a_paaer‘reacon for, this.or not? —-- Yes, we had
students — we had some newspaper reports about students
staying away from classes because of that. (10)

You know, I called for the exhibits, but I do not want
to take up so much time. Yhat caused you prior to the l6th to
say that your children would sit on your grave? As a result
of that grievance did you say that? —- The objection to the
medium of instruction in tfrikaans.

You agree that that is a very strong end dramatic way of
describing the grievance of the young people. Correct? —-—
Well, we said that yesterday.

CEATIRMAN: The seriousness.

MR BIZOS: The seriousness, because none of us want to (20)
be thought of so badly as to be spat on, least of all by our
children, not so? -- Yes.

- Now, if that was your view before the 16th, what changed
your view to come and tell His Lordship that the Afrikaans
igsue was merely the t1p of an iceberg?

CHAIRMAN: T may tell vou that that was not an original state-
ment because it apparently appeared 1n newspaper reports, that
a number of pecple had said that at the time.

MR BIZOS: No, I would accept that, the witness's state of

mind. What made you say before the 16th that over this (30)

issue your children would be spitting on your grave and it

hecame /...
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pecame merely the tip of the iceberg after your detention
and the conclusion of your statement? —- (No reply)

Why that transformation? -; It was during the course of
the events that this happened.

During the course of what events? -- 1T meén, first it was
the Afrikaans issue and there were other grievances that the
students had which by that time I personally did not know
and we did not know,

Didn't you live among them? —- Well, I do live among them.

So is your evidence now that although the Afrikaans (10)
issue was a grievance, it was not the main grievance, there
were other more important grievances? Is that what you are
saying? —-- Before the lcth.

There were more important grievances which the students
had before the 16th which you were unaware of. —- Unaware of
those.

Yes, and when did you discover their other grievances? --
After they had written them down and dictated them.

What were they? —— They wanted — I did mention them that
they wanted complete scrapping of DBantu Education, they (20)
wanted the release of students from detention, they wanted
free educétion and they wanted also - they were against police
harassment and they wanted - they were alsc against police
arrests. |

Yes, well all seem to be - the ones that you have
mentioned about the relation of the students with the police
are really results of what héppened on thé 16th and thereafter.
The only other grievance that you really mentioned was

scrapping of Bantu Education.

CHAIRMAN: The release of the detainees. ' (30)

MR BIZOS: The release, but that was a consequence of what

happened/...
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happened on the 16th. The only other grievance thaf you have
mentioned is that we must scrap Bantu LEducation, not s07?

Not so? -- (No reply)

The only other grievance that you discovered that had been
there prior to the lbth which you did not know before, was
that they wanted to scrap Bantu Education. Correct? —~ That
is correct.

Now are you being truthful when you say that you discovered
that this was a grievance after the 16th? Are you being truth-
ful? -— Well, students had all the time complained about (10)
the inferiority of Bantu Education.

You yourself had called for, during the happier days
before your detention, for the scrapping of the Bantu Education
system, hadn't you? —- It caused all the difficulty.

You yourself had called for the scrapping of Bantu
Education. —— I had in a meceting, yes.

Yes, before the l6th. —-- Yes.

snd remember bthat you warned that students must be taken
seriously and they know what they want; they want the
scrapping of Bantu Education. -- That 1is right. (20)
DR YUTAR: I have no questions, I1'Lord.

CHATRMAN: I do not think I have anything further to put to

you. Thank you. —- Thank you.

NO FURTHER QUESTIONS.




